
نورا حسینی: قرار بود جلسه شورای شهر تهران در دو نوبت صبح و بعد ازظهر بودجه 
ســال آینده شهر تهران را بررسی و نهایی کند؛ اما جلسه شورای شهر تهران به دلیل 
غیبت هشت عضو شورا برگزار نشد. اتفاقی کم سابقه در شورای شهر تهران. در مرور 
خاطرات اعضای شورای شــهر اول دو بار آبستراکسیون اتفاق افتاده که هر دو مورد 
درباره انتخاب و بررســی صلاحیت شــهردار بوده و هرگز در جریان بررســی بودجه 
چنین اتفاقی رخ نداده اســت. احمد حکیمی پور، عضو شــورای شهر اول، می گوید 
اوایل شــورای اول در جریان انتخاب شــهردار اعضای کارگزارانی شــورای شــهر در 
جلسه انتخاب شهردار حاضر نشدند و جلسه از رسمیت افتاد. دومین بار نیز در زمان 
بررســی صلاحیت آقای ملک مدنی بود که ما ابتدا بودجه را بررسی و مصوب کردیم 
و سپس به این موضوع پرداختیم. آبستراکسیون یکی از تندترین  شیوه های اعتراضی 
نمایندگان اســت. روز گذشته اعضای معترض شــورای شهر تصمیم گرفتند به دلیل 
دسترسی نداشــتن به موقع به ردیف های بودجه ای در جلســه حاضر نشوند. سوده 
نجفی، جعفر شربیانی، مهدی اقراریان، مهدی عباسی، ناصر امانی و علی اصغر قائمی 
با وجود حضور در ساختمان شورا در جلسه علنی حاضر نشدند و گفته می شد زهرا 
شمس احسان در سفر خارج از کشور است و سیدجعفر تشکری هاشمی نیز در مشهد 
به ســر می برد. مهدی اقراریان از پنجره سالن شیبانی صحن شورا را نظاره می کرد و 
خبرنگاران نیز به دنبال دلیل تأخیر آغاز صحن شــورای شهر بودند. مهدی چمران با 
خبرنگاران درباره ترافیک صحبت می کرد و ترجیح می داد به جای سخن گفتن درباره 
تأخیــر طولانی مدت و گلایه اعضای معترض منتظر نتیجه مذاکرات با اعضای غایب 
شود. سخنگوی شورای شهر گفت علت نیامدن اعضای غایب را نمی دانم و در پاسخ 
به این پرســش که گفته می شود آنها به دلیل آنکه تبصره و ردیف های بودجه را روز 
گذشــته به آنها تحویل داده اند، در جلســه حضور نیافتند، گفت: روز گذشته به همه 
کمیســیون ها،  ردیف ها و تبصره ها داده شده است. اما پادرمیانی ها به نتیجه نرسید و 
سرانجام مهدی چمران مجبور شد پشت تریبون قرار بگیرد و بگوید شب گذشته اصل 
ردیف های بودجه بررسی شد و فرصت اینکه اعضای شورا امروز ردیف ها را در شورا 
بررسی کنند نداشتند، براساس این جلسه هم اندیشی تشکیل خواهد شد و اعضا نظرات 
خود را اعلام خواهند کرد و در جلسه آتی در هفته آینده بررسی بودجه انجام خواهد 
شــد و در این مدت نیز اعضا فرصت دارند نسبت به بررسی ردیف های بودجه اقدام 
کنند. البته تعدادی از افراد در این جلسه حضور داشتند که من از آنها معذرت خواهی 
می کنم و امیدوارم که ببخشند. بهروز شیخ رودی، معاون محاسبات و پایش عملکرد 
شــورای پنجم در واکنش به تشکیل نشــدن جلســه شــورای شــهر تهران به علت 
حضورنداشــتن تعدادی از اعضای شورا به خبرنگار «شرق» گفت: واقعا جای تأسف 
است که عضو شورا به جای حضور فعال، پرسشگر و مطالبه گری حق مردم شهر در 
جریان بررسی و تصویب مهم ترین مصوبه شورای شهر ترجیح می دهد اعتراضش را 
با حضورنداشتن نشان دهد، مطالبه گری حق مردم شهر، با توییت زدن های اعتراضی 
و حضورنداشتن در جلسه شورای شهر محقق نمی شود و این دست حرکات نمایشی 
بیشتر از آنکه از سر اقتدار شورا و اعضای شورا باشد، نشان دهنده نقطه ضعف اعضای 
شورا در ایفای وظیفه و ناتوانی آنها در استفاده از ابزارهای قانونی برای مقررات گذاری 
مؤثر و اعمال نظارت بر شــهرداری تهران اســت. این دسته از اعضای شورای ششم 
به جای آنکه در صحن شــورا حاضر شوند و با اعمال نظر قانونی خود مسیر بودجه 
متفاوت ارائه شــده از ســوی زاکانی را اصلاح کنند و در برابــر مجوزهای فراقانونی 
مطرح شده، ایرادات و اشکالات در برآورد اعتبارات برخی ردیف های منابع و مصارف 
بودجه و... اعتراض کنند، ترجیح دادند با نیامدن، جلســه شورا را از رسمیت بیندازند 

که این کارشان یک حرکت و کنش سیاسی است، حال آنکه بررسی و تصویب بودجه 
اساسا فرایندی سیاسی نیست؛ هرچند شورا با تصویب بودجه سیاست های مالی اداره 
شــهر را جهت می بخشــد؛ اما ماهیت فرایندهای حاکم بر بررسی و تصویب بودجه 
ابدا سیاســی نیست و حالا همان کسانی که ادعای سیاســی بودن بودجه سال ۱۴۰۰ 
شــهرداری تهران را مطرح کردند و کار شــورای پنجم در تصویب بودجه سال ۱۴۰۰ 
را سیاســی کاری خوانده بودند، خود به چوب عاقبت ادعای شان گرفتار شده اند و در 
جریان بررســی و تصویب بودجه ســال ۱۴۰۲ شــهرداری به جای آنکه بیایند با ادله 
قانونی و پیشــنهادهای اصلاحی خود بودجه پرحاشــیه شهرداری را اصلاح کنند، با 
سیاسی کاری دست به آبستراکســیون می زنند. البته اعضای شورای ششم باید بابت 
آن ادعاهای کذب و توخالی و این عمل سیاسی از مردم تهران عذرخواهی کنند؛ زیرا 
مــردم این نماینــدگان را انتخاب کرده اند که مدافع حق مردم باشــند، نه اینکه برای 
سرپوش گذاشــتن بر ضعف شان در دفاع از حق مردم سیاســی کاری پیشه کنند. این 
کارشــناس مالیه و اقتصاد شــهری با اشــاره به اینکه در دوره پنجم به علت رعایت 
شفافیت و پایبندی رئیس شورای پنجم به قانون شاهد بروز این مسائل نبودیم، افزود: 
بودجه متعلق به مردم است و مردم شهر به عنوان صاحبان اصلی شهر باید در جریان 
همه جزئیات بودجه شــهرداری باشــند؛ موضوعی که در شورای پنجم تلاش شد تا 
علاوه بر دسترســی اعضای شورا به بودجه، اطلاعات بودجه در اختیار مردم نیز قرار 
گیرد و شــورایاران در جلسات بررسی بودجه مناطق نیز حضور داشته باشند؛ اما الان 
ما می شنویم که اطلاعات ردیف های بودجه و... در اختیار اعضای شورا قرار نگرفته یا 
بدون طرح در کمیسیون تلفیق طرح و تصویب جداول مصارف در دستور کار شورا قرار 
گرفته است که البته مسئولیت همه این موارد برابر قانون با رئیس شورای شهر است و 
در دوره مدیریت آقای چمران به جز این آبستراکسیون دوره ششم ما شکایت اعضای 
شــورای چهارم به فرمانداری و وزارت کشور در جریان تصویب بودجه سال ۱۳۹۵ را 
هم داریم؛ موضوعی که در آن ســال برای برخی از اعضای فعلی شــورای ششم که

آن موقع از مدیران شهرداری بودند، بی اهمیت بود و حالا امروز همان افراد که در دوره 
مدیریت شــان در شهرداری به شکایت و اعتراضات ۱۱ عضو شورای چهارم بی تفاوت 
بودند، برای بیان اعتراض شــان آبستراکســیون را انتخاب کرده اند. البته مخاطب این 
اعتراضات در دوره چهارم و حالا در دوره ششم بیش از آنکه شهرداری باشد، عملکرد 
هیئت رئیسه شورا و شخص آقای چمران است؛ چرا که اگر قانون ملاک عمل ایشان و 
ابواب جمعی شــان در دبیرخانه شورا باشد، دیگر اطلاعات بودجه ساعت ۱۲ شب به 
دست عضو شورا نمی رسد یا اینکه در مواردی دیگر به بهانه های مختلف متن طرح ها 

و لوایح در دســتور کار شورا را از دسترس اصحاب رسانه و کارشناسان و عموم مردم 
مخفی نگه نمی دارند. شیخ رودی در ادامه حضور فعال و پرسشگر اعضای شورا را در 
جریان بررسی و تصویب بودجه مؤثرترین و تنها راه ادای حق به شهر برشمرد و گفت: 
اعضای معترض شورا بهتر بود که با حضور در صحن شورا اعتراضات خود را مطرح 
می کردند و کنشگرانه صحنه آرایی هماهنگ فراکسیون غیررسمی هواداران شهردار و 
سبک بررسی بودجه سلیقه ای آقای چمران را با طرح مطالبات مردم بر هم می زدند 
تا بررســی تبصره ها و تغییرات ارقام بودجه در جلوی چشم مردم رقم بخورد، به هر 
حال بودجه ارث پدر کســی نیست و کسی نباید فکر تغییرات سلیقه ای ارقام و اعداد 

بودجه را دور از چشم مردم در سر داشته باشد.
شــکایتی که این کارشناس اقتصاد شهری به آن اشــاره می کند، مربوط به سال 
۹۵ اســت که محمد حقانی به همراه ۹ عضو دیگر شــورای شــهر تهران به دلیل 
تصویب نشدن مصارف بودجه به فرمانداری شکایت کرده بودند؛ شکایتی که به نتیجه 
نرسید. محمد حقانی، عضو شورای شهر تهران، از بدعت های عجیبی می گوید که در 
جریان بررسی بودجه در آن سال ها رخ می داد و بودجه بعد از تصویب در صحن در 
خانه ای در نیاوران دوباره بررسی و دست کاری می شد. روایت های غیررسمی حکایت 
از گلایه از بودجه بخش حمل ونقل  دارد. حذف و اضافه سهم بودجه اورهال کردن 
واگن های مترو تا کاهش بودجه موتورهای برقی؛ اما این روایت ها را نه کســی تأیید 
می کند و نه رد. درحالی که بیشتر اعضای معترض تلفن های همراه خود را از دسترس 
خارج کرده بوند، ناصر امانی، عضو شورای شهر، یکی از افرادی که در صحن شورای 
شهر حضور نداشت، درباره علت شرکت نکردن برخی اعضا به خبرگزاری ایلنا گفته 
است: شب گذشــته ردیف های بودجه ۱۴۰۲ شــهرداری تهران، آخر وقت به اعضا 
تحویل داده شد و چون تعداد این ردیف ها زیاد است، نیاز به بررسی بیشتری داشتیم. 
به همین دلیل، درخواست کردیم که برگزاری جلسه برای بررسی ردیف های بودجه 
شــهرداری مقداری عقب بیفتد که بتوانیم این ردیف ها را به صورت دقیق بررســی 
کنیم و بعد در صحن علنی به ردیف های بودجه رســیدگی شود. امانی در پاسخ به 
این سؤال که چرا ردیف های بودجه با تأخیر به اعضای شورای شهر تحویل داده شد، 
گفت: بررسی کامل این ردیف ها در کمیسیون بودجه که خود من نیز عضو آن هستم، 
طولانی شده بود. البته باید توجه داشت که اساسا فرایند بررسی بودجه شهرداری 
تهران طولانی اســت و اغلب شکل دقیقه نودی به خود می گیرد و تا آخرین لحظه 
به دلیل پیشنهادهای جدیدی که مطرح می شود، امکان اعمال تغییراتی در بودجه 
وجود دارد. عضو شــورای شــهر تهران ادامه داد: انجــام هرگونه تغییر در بودجه 
شهرداری نیاز به تأیید کمیسیون تلفیق دارد و چون برای اعمال تغییرات دقیقه نودی 
نیاز به اصلاح کدهای مختلفی وجود دارد، این کار معمولا زمان بر می شود. همین 
اتفاق نیز باعث شد که ردیف های بودجه امسال دیر به دست اعضا برسد و فرصت 
کافی برای بررســی این ردیف ها فراهم نشود. البته ما قبلا تبصره های بودجه ۱۴۰۲ 
شــهرداری را بررسی کرده بودیم؛ اما نیاز داشــتیم که ردیف ها را به شکل دقیق تر 
بررسی کنیم. جمعی که در جلسه امروز حضور پیدا نکردند، نیاز داشتند ردیف های 
بودجه ۱۴۰۲ شــهرداری تهران را به صورت دقیق بررســی کنند و تغییراتی که در 
ردیف ها پدید آمده اســت، برای شان شــفاف شود تا بعد در صحن علنی درباره این 
ردیف ها بحث کنند. در واقع اعتراض ما این بود که برای بررسی ردیف های بودجه 
به وقت بیشــتری نیاز داریم و دوستان پذیرفتند که در جلسه هم اندیشی ردیف ها با 
حضور همه اعضا بررســی شود و بررسی ردیف های بودجه در صحن علنی به روز 
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بازتابآبستراکسیون در جلسه شورای شهر تهران

سازمان سنجش و آموزش کشور، با ارسال جوابیه ای به روزنامه «شرق» نسبت به چاپ گزارشی در 
گروه اجتماعی با عنوان «سازمان سنجش را تعطیل کنید» واکنش نشان داد. متن این جوابیه به شرح زیر 
است: احتراما با توجه به درج مطلبی در صفحات ۱۰ شماره ۴۵۰۰ مورخ ۱۴۰۱٫۱۲٫۰۱ آن روزنامه با عنوان 
«ســازمان سنجش را تعطیل کنید»، مقتضی است توضیحات زیر بر اساس قانون مطبوعات و به منظور 
روشن شدن اذهان عمومی در همان صفحه منتشر گردد. ۱- روزنامه شرق برخلاف گزارش قبلی که ادعا 
کرده بود سؤالات آزمون سراسری قبل از آزمون و حین آزمون منتشر شده است، در بخشی از مطلب جدید 
خود آورده است: «این ادعا که تحت آن شرایط سخت، «هر» کسی به «هر» نحوی بتواند در زمان آزمون 
ســؤال ها را از طریق اینترنت خارج کند و ســپس کسی حل کند و دوباره از طریق اینترنت در زمان بندی 
آزمون ارسال کند، واقعا غیر قابل  قبول و صد  البته غیرقابل امکان در مقیاس بزرگ است...» که برخلاف 
ادعاهای قبلی این روزنامه مبنی بر تقلب در آزمون سراسری است؛ اما باید توجه داشت رشد فناوری های 
ارتباطی امکان سوءاستفاده برخی گروه های سازمان یافته کلاهبرداری را فراهم کرده و این گروه ها تلاش 
می کنند سؤالات آزمون سراسری را پس از شروع آزمون به وسیله ابزارهای الکترونیکی شبه جاسوسی 
در زمان کوتاهی به خارج از حوزه های امتحانی ارســال نموده و پاسخ سؤالات را برای برخی داوطلبان 
ارسال کنند که البته تمهیدات پیش بینی شده باعث عدم موفقیت آنها شده است و در صورتی که اقدامات 
لازم صورت نگیرد، به طور قطع نتایج دیگری رقم خواهد خورد؛ کما اینکه در آزمون سراســری ســال 
۱۴۰۱ در تیر ماه سال جاری ده ها نفر در این رابطه شناسایی شدند و برخورد قانونی صورت گرفت. ۲- با 
توجه به حساسیت تحصیل در بســیاری از رشته ها و دانشگاه ها به عنوان نمونه رشته های پزشکی که 
با ســلامت عموم هم وطنان عزیز در ارتباط اســت، بی اهمیت جلوه دادن پذیرش در این رشته محل ها 
مطابق گزارش روزنامه شــرق جای تعجب دارد. ســازمان سنجش مطابق وظایف ذاتی خود و قوانین 
و آیین نامه های متعدد ازجمله قانون رســیدگی به تخلفات و جرائم آزمون های سراسری وظیفه دارد 
از ورود غیرعلمی داوطلبان به دانشــگاه ها و مراکز آموزش عالی جلوگیری کند و در آخرین اقدام نیز با 
موافقت شورای امنیت کشور و با اطلاع رسانی گسترده قبلی، وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات اقدام 
به محدودیت اینترنت تلفن همراه در محل حوزه های آزمون در ساعت محدودی از برگزاری آزمون کرد 
که باعث ارتقای ضریب امنیت آزمون شــد و از وقوع ده ها تقلب و تخلف برنامه ریزی شــده جلوگیری 
کرد؛ ضمن اینکه محدودیت های نقطه ای و اطلاع رســانی قبلی باعث شــد با برنامه ریزی دستگاه ها و 
شهروندان از بسیاری از مشکلات جلوگیری شود. بزرگ نمایی برخی مشکلات ارتباطی در ساعت محدود 
برگزاری آزمون صحیح نیســت هرچند پیشنهاد مشخص سازمان سنجش محدودیت ارسال و دریافت 
فایل در محل برگزاری آزمون سراســری بوده است. ۳ - نگارنده روزنامه شرق در بخش پایانی گزارش 
خود بدون هرگونه توجهی به قوانین و مقررات کشور تصمیمات شورای امنیت کشور را زیر سؤال برده و 
سپس ادعا کرده است این اقدامات برای ارتقای سلامت آزمون سراسری «برهم زدن نظم و امنیت ملی 
است»! که طرح این ادعا جای شگفتی دارد. انتظار می رفت این رسانه منادی برقراری عدالت آموزشی 
و برگزاری آزمون سراسری در شرایط منصفانه برای همه داوطلبان باشد؛ اما با شبکه های سازماندهی 
تقلب هم نوا و هم صدا شــده است و توجه ندارد که نتیجه اجرای این پیشنهادات پایمال شدن زحمات 
بســیاری از دانش آموزان و والدین آنها و راهیابی متقلبان با صرف هزینه های کلان از طریق شبکه های 
شــیادی تقلب به دانشگاه ها و مؤسسات آموزش عالی خواهد بود. ۴- در بخشی از گزارش منتشرشده 
نویسنده محترم بدون توجه به قوانین مصوب مجلس شورای اسلامی و مصوبات شورای عالی انقلاب 
فرهنگی که تکالیفی را بر عهده سازمان سنجش آموزش کشور گذاشته است، به وظایف و اهداف این 
سازمان اشاره کرده و تلاش شده است که اهداف این سازمان را مغایر با وظایف محول شده معرفی نماید 
که کاملا نادرست است و با مراجعه به بخش اهداف و وظایف سازمان سنجش آموزش کشور در پایگاه 
اطلاع رسانی سازمان به خوبی مشخص است اجرای وظایف سازمان در چارچوب های قانونی از جمله 
قوانین مصوب مجلس شــورای اسلامی و مصوبات شورای عالی انقلاب فرهنگی و شورای سنجش و 

پذیرش دانشجو به دقت در حال انجام است.
علیرضا کریمیان، مشاور  رئیس سازمان و مدیر کل دفتر  ریاست روابط عمومی و امور  بین الملل

واکنش سازمان سنجش به یک گزارش
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